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اخبار خبر

کشف محموله نیم تنی هروئین در 
تهران

فرمانده انتظامی تهران بزرگ از کشف محموله 
نیم تنی هروئین خالص از یک تریلی در پایتخت 

خبر داد.
به گزارش ایسنا، سردار عباسعلی محمدیان 
قاچاق  باند  چندین  با  برخورد  طرح  اجرای  در 
محل  در  امروز  ظهر  از  پیش  که  موادمخدر 
پلیس آگاهی پایتخت برگزار شد، گفت: برخورد 
با موادمخدر یکی از اولویت های اصلی پلیس 
پایتخت است، ما طرح هایی را برای جمع آوری 
معتادان متجاهر و ... اجرا کردیم و امروز هم 
نتایج یکی دیگر از طرح های پلیس در برخورد با 
قاچاقچیان دانه درشت و توزیع کنندگان خرد را 

مشاهده می کنید. 
وی با اشاره به نتایج اقدامات انجام شده از 
در  من  همکاران  گفت:  پلیس  ماموران  سوی 
پلیس پایتخت از ابتدای آبان ماه امسال تا کنون 
بیش از سه تن انواع موادمخدر را کشف و ضبط 
کرده اند که محموله نیم تنی هروئین نیز جزو آن 

است. 
محمدیان با بیان اینکه از ابتدا سال هم بالغ بر 
۱۶ تن انواع موادمخدر از سوی همکاران من در 
پلیس پایتخت کشف و ضبط شده است، گفت: 
به  دارد.  ادامه  با جدیت  موادمخدر  با  برخورد 
طوریکه ۱۲ هزار توزیع کننده خرد از ابتدای سال 
و ۵۰۰ توزیع کننده نیز از ابتدای آبان شناسایی و 

دستگیر شده اند.
رئیس پلیس پایتخت درباره محموله نیم تنی 
هروئین نیز گفت: این یک محموله خاص بود 
که به طرز بسیار ماهرانه ای در بار یخچال جاساز 
شده بود. شیوه جاساز این مواد طوری بود که 
حتی سگ های موادیاب نیز نتوانسته بودند آن را 
کشف کنند. اما هوشیاری ماموران ما این افراد را 

به دام انداخت. 
وی با بیان اینکه ۵۰۰ کیلوگرم هروئین خالص 
را از داخل بار این تریلی کشف و ضبط کردیم، 
گفت: این تریلی که موادمخدر از مرزهای شرقی 
کشور در آن جاساز شده بود، از گذرهای مختلف 
عبور کرده و حتی سگ های موادیاب هم موفق 
به شناسایی مواد نشده بودند. اما همکاران من 
طی یک فرآیند دو ماهه اعضای باند را شناسایی 

و رصد کردند. 
محمدیان با بیان اینکه موادمخدر کشف شده 
از سوداگران مرگ بالغ بر ۱۰۰۰ میلیارد ریال ارزش 
ریالی دارد، گفت: سه سوداگر مرگ نیز در این 
خصوص دستگیر شدند برای این افراد پرونده ای 
شدند.  دادسرا  روانه  متهمان  و  شد  تشکیل 
تحقیقات تکمیلی برای شناسایی و دستگیری 

دیگر افراد مرتبط نیز درحال انجام است. 
وی همچنین از شناسایی یک باند دیگر خبر 
داد و گفت: از این باند۵۱۵ هزار قرص مخدر 
باند  این  شدند.  دستگیر  نفر  سه  و  کشف 
ترامادول را در عطاری ها توزیع کرده بود.  این 
افراد در فضای مجازی نیز فعالیت داشتند و با 
وعده هایی مانند لاغری و ... اقدام به تبلیغ و 

فروش این محصولات کرده بودند. 
محمدیان درباره نگرانی ها از فروش موادمخدر 
در فضای مجازی نیز گفت: این جزو مواردی 
است که خانواده ها نگرانی بسیاری در مورد آن 
با موادمخدر  دارند. پلیس فتا و پلیس مبارزه 
ما هم نسبت به این موضوع حساس است و 
بخشی از کشفیات ما هم که امروز به نمایش 
فضای  در  که  است  افرادی  به  مربوط  درآمده 
تاکید  خانواده ها  به  داشتند.  فعالیت  مجازی 
می کنم که این فضا از نظر ما دور نمانده است و 

متوجه نگرانی آنها هستیم.
با  برخورد  از  همچنین  تهران  پلیس  رئیس 
فروش موادمخدر و اعتیادآور ازسوی عطاری ها 
خبر داد و گفت: اگر در عطاری ها یا هر واحد 
انجام شود،  اقدامی  نیز چنین  دیگری  صنفی 
پلیس اماکن ما به جدیت با آن برخورد خواهد 

کرد.

کشف قاچاق چوب در استان تهران

فرمانده یگان حفاظت سازمان منابع طبیعی 
در  قاچاق  چوب  مکعب  متر  هفت  کشف  از 
دوربین  نصب  برای  پیگیری  و  جاری  سال 
مداربسته به منظور پایش عرصه های طبیعی در 

شهرستان های دماوند و شمیرانات خبرداد.
با  در گفت و گو  نیکو  ناصری  احمد  سرهنگ 
ایسنا با بیان اینکه رفع تصرف قضایی در دو قالب 
اجرایی شده است، اظهار کرد: در قالب اجرای 
احکام قضایی طی هفت ماه سال جاری ۱۳۷ 
مورد رفع تصرف در مساحت ۲۱۷ هکتار انجام 
شده است. در جهت اجرای تبصره ۱ ماده ۵۵ 
قانون حفاظت و بهره برداری از جنگلها و مراتع 
نیز ۲۹۷ مورد رفع تصرف در سطح استان در 

مساحت ۵۷ هکتار انجام شده است.
وی با اشاره به شهرستان هایی که بیشترین 
انجام شده  آن ها  در  ملی   اراضی  تصرف  رفع 
است، گفت: این کار بیشتر در شهرستان های 
دماوند، شمیرانات و فیروزکوه صورت گرفته و 
کمترین رفع تصرف مربوط به پاکدشت و پیشوا 
است چراکه اراضی ملی در این مناطق نسبت 
به شهرستان های شمیرانات، دماوند و فیروزکوه 

کمتر است.
ناصری نیکو درباره آمار کشفیات قاچاق چوب 
در استان تهران اظهارکرد: طی هفت ماه سال 
جاری چهار دستگاه خودروی حامل چوب قاچاق 
در شهرستان شهریار توقیف شده است. میزان 
چوب توقیف شده ۷ متر مکعب و بیشتر از نوع 

توسکا بوده است.
یگان حفاظت  نیروهای  درباره وضعیت  وی 
متاسفانه  گفت:  تهران  استان  طبیعی  منابع 
بوده  محدود  اخیر  سال های  در  نیرو  جذب 
است. در حال حاضر بالغ بر ۷۰ نفر عضو یگان 
حفاظت منابع طبیعی استان تهران هستند این 
در حالی است که این آمار باید دست کم حدود 
۱۳۰ نفر باشد بنابراین ما تقریباً با نصف ظرفیت 

نیرو وظایف خود را انجام می دهیم.
ناصری نیکو درباره وضعیت تجهیزات یگان 
حفاظت منابع طبیعی استان تهران اظهارکرد: 
در سال جاری تصمیم داشتیم یک سری ادوات 
از  که  کنیم  اضافه  خود  سیستم  به  را  پایشی 
جمله آن ها می توان به نصب دوربین مداربسته 
اشاره  شمیرانات  و  دماوند  شهرستان های  در 
کرد. این دوربین ها تا ۵۰ کیلومتر قابلیت پایش 
دارند اما این کار فعلاً امکان پذیر نشده است اما 
پیگیری می کنیم تا به نتیجه برسد. استفاده از 
پهپاد را با هدف مکانیزه شدن پایش پیشنهاد 
دادیم ولی متاسفانه به علت کمبود اعتبارات این 
اتفاق هنوز رخ نیفتاده است البته نصب دوربین 

امسال به نتایجی خواهد رسید.
استان  منابع طبیعی  یگان حفاظت  فرمانده 
دستگاه  حاضر ۲۱  حال  در  کرد:  اضافه  تهران 
خودرو در سطح اراضی طبیعی استان تهران در 
به صورت  ما  نیروهای  حال گشت زنی هستند. 
گزارش  و  می کنند  پایش  را  منطقه  روزانه 

می دهند.
واحد  پنجره  عملکرد سامانه  به  اشاره  با  وی 
مکانیزه  زمینه  در  را  سامانه  این  گفت:  زمین 
به صورت  و   کرده اند  معرفی  به  پایش  کردن 
روزانه تغییراتی که در عرصه زمین ایجاد می شود 
هشدار  سیستم  این  مرکز  به  سریع  به طور  را 
کل  ادارات  به  را  گزارش ها  این  مرکز  می دهد. 
منابع طبیعی شهرستان های تهران اعلام می کند 
و آن ها روزانه گشتی را به بررسی گزارش های 
این  می دهند.  اختصاص  زمین  واحد  پنجره 
تا  سامانه یک کار جدید است و زمان می برد 
تمام خواسته های ما را پاسخگو باشد. با این حال 

کمک به سزایی به ما کرده است.
ناصری نیکو در زمینه میزان حریق های رخ داده 
در عرصه های طبیعی استان تهران گفت: طی 
هفت ماهه اخیر ۹ مورد حریق در مراتع استان 
گزارش و اطفا شده است. این آتش سوزی ها در 
سطح ۱۲ هکتار بیشتر در دماوند، شمیرانات و 
رویت  در صورت  مردم  است.  داده  رخ  تهران 
شماره  با  می توانند  اراضی  تصرف  یا  و  حریق 
سامانه تلفنی منابع طبیعی استان تهران )۱۵۰۴( 

و سامانه کشوری )۱۳۹( تماس بگیرند.

به گزارش خبرآنلاین، نقطه آغاز نشست هیات 
وزیر  از  جمهوری  رئیس  که  جایی  است،  دولت 
ورزش و جوانان و معاون اجرایی رئیس  جمهوری 
تا موضوع »ساخت ورزشگاه جدید در  می خواهد 
تهران« را برای رفع نیازهای ورزشی جوانان به طور 
جدی پیگیری کنند. پس از آن جلسه ای با حضور 
و  ورزش  وزیر  جمهوری،  رئیس   اجرایی  معاون 
جوانان، و تولیت آستان امام )ره( و نماینده شهرداری 
تهران در نهاد ریاست جمهوری برگزار و پیشنهاد 
در  امام )ره(  حرم  نزدیک  در  ورزشگاهی  ساخت 

مجموعه شهر آفتاب مطرح و بررسی می شود.
سخن بعدی در این زمینه از معاون اجرایی رئیس 
جمهور است که در بازگشت از کشور چین ، تاکید 
می کند: »جای خالی یک ورزشگاه جامع ملی در 
تهران احساس می شود. تاکید ما در پروژه وزرشگاه 
روی توان داخلی ست اما به دلیل محدودیت هایی که 
وجود دارد بخشی از کار را با شرکت های چینی پیش 
می بریم و در مسیر کار نیز از توان داخلی استفاده 

می کنیم. «
حرکت سریع برای احداث ورزشگاه بزرگ

به نظر می رسد برنامه ریزی بری ساخت دومین 
ورزشگاه بزرگ تهران با سرعت در حال انجام است. 
این درحالی است که کارشناسان حوزه های مختلف 
انتقادهای مهمی نسبت به روندی دارند که دولت 
است.  گرفته  پیش  در  ورزشگاه  این  ساخت  برای 
مخالفت هایی که جرقه اش طرح »زمین پیشنهادی 
برای احداث این ورزشگاه« زده می شود و کارشناسان 
حوزه زمین شناسی به فرونشست و لرزه خیز بودن 

زمیی های محدوده اعلام شده اشاره می کنند...
و  معماری  کمیسیون  رئيس  عباسی،  مهدی 
شهرسازی شورای شهرتهران به تازگی در خصوص 
احداث ورزشگاه جدید در تهران گفته است: در این 
انتخاب  ورزشگاه  زمین  برای  که  پهنه ای  خصوص 
شده است مشکل دارد. البته در این زمینه قرار است 
بررسی هایی انجام شود که این موضوع نیز مد نظر 
مسئولان قرار دارد. احداث ورزشگاه جدید در تهران 
باید پس از مطالعات کافی انجام بپذیرد ومنوط به 

اخذ مجوز از شورای شهر تهران است.
سوی  از  تاکنون  آیا  که  این  درخصوص  عباسی 
مسئولان مربوطه در فرآیند احداث ورزشگاه جدید 
در تهران رایزنی یا جلساتی با نمایندگان شورای شهر 
این  یا خیر؟ هم می گوید: در  تهران داشته است 
خصوص هنوز جلسه ای برگزار نشده. ضمن اینکه 
بایستی  ارزیابی زمین  این پروژه علاوه بر موضوع 
در ارتباط با مواردی از جمله ترافیک و موضوعات 

اجتماعی نیز مورد بررسی قرار بگیرد.
این  ساخت  رویه  به  منتقدان  از  گروهی  اما 
ورزشگاه که به نظر می رسد ملاک اصلی آن سرعت 
ساخت است معتقدند که تجربه نشان داده ساخت 
و  بدون مطالعه  و  و دستوری  تکلیفی  و سازهای 
بی توجه به آمایش و نیازهای سرزمینی حتی پس 
از اتمام و افتتاح، امکان بهره برداری بهینه و مطلوب 
این  منتقدان  است. همچنین  نشده  فراهم  آن  از 
درباره  اظهارنظر  که  کنند  می  مطرح  را  پرسش 
تا  برخی سالن های مجموعه جدید  از  بهره برداری 
پایان دوره دولت سیزدهم در صورت واقعی بودن 
و تحقق می تواند بسیار شتابزده و نگران کننده باشد. 
ورزشگاه جامعی که هنوز کار مطالعه و طراحی و 
جانمایی و کاربری های آن با توجه به نیازهای آینده 
ورزش کشور انجام نشده چگونه می تواند بخشی 
از سالن هایش در مدت کمتر از دوسال به مرحله 

بهره برداری برسد؟
تفاهم نامه با شرکت چینی

و  طراحی  در  مشاوره  تفاهمنامه  وجود  این  با 
ساخت مجموعه ورزشی و فرهنگی پایتخت میان 
وزارت ورزش و مدیرعامل شرکت چینی IPPR امضا 
در  شرکت  این  شده  منتشر  اخبار  براساس  شد. 

حوزه ورزش پروژهای بین المللی بزرگی را در کشور 
چین مثل ورزشگاه المپیک پکن، ورزشگاه المپیک 
زمستانی ورزشگاه چنگدو برای مسابقات دانشگاهی 
و ورزشگاه شهر هانگژو طراحی کرده است. در سطح 
برای  تاشکند  ورزشگاه  به  می توان  هم  بین المللی 
میزبانی المپیک جوانان در سال ۲۰۲۵ اشاره کرد. 
همچنین ورزشگاه بین المللی بلاروس و کامبوج از 

دیگر پروژه های این شرکت عنوان شده است.
با وجود کارنامه این شرکت کنار گذاشتن معماران 
مورد  هم  ورزشگاه  این  طراحی  روند  از  داخلی 

مخالفت گروهی از معماران و شهرسازان است .
روزآمدی چرا با ایده معماران ایرانی همراه نباشد؟

علیرضا نادعلی سخنگوی شورای شهر تهران هم 
در این زمینه به خبرآنلاین می گوید: ما در موقعیتی 
قرار داریم که در دنیا در حوزه های فن آوری که یک 
اول  کشور  جزو ۱۰  نداشتیم  آن حضور  در  زمانی 
دنیا گاهی ۵ کشور و حتی زمانی ۳ کشور اول دنیا 
هستیم و حتما در حوزه ساخت و سازه و معماری 
هم معماران توانمندی زیادی داریم. به نظر من با 
وجود آن که دولت به درستی تلاش دارد برای جبران 
نواقص موجود و مشکلاتی که در حوزه ورزشگاه ها 
داریم، ساخت ورزشگاه جدید را در اولویت قرار دهد 

اما باید این اتفاق با توان معماران داخلی بیافتد.
او ادامه می دهد: این که ساخت ورزشگاه جدید با 
سرعت و تکنولوژی روز دنیا باشد خوب است اما باید 

با محوریت معماری ایرانی و طراحان داخلی باشد.
زمان برای دولت مهم است

محمدامین توکلی زاده؛ معاون اجتماعی فرهنگی 
شهرتهران  جدید  ورزشگاه  درباره  تهران  شهرداری 
که قرار است شهرداری تهران هم در آن مشارکت 
این  احداث  می گوید:  خبرآنلاین  به  باشد،  داشته 
ورزشگاه موضوعی بوده که از سال های قبل و در 
دولت های مختلف مطرح شده اما درخصوص آن 
تصمیم گیری نشده و یک مطالبه عمومی در مورد 
ساخته شدن ورزشگاه، دولت به دولت انتقال پیدا 

کرده و هنوز هم اجابت نشده اما در این دولت با 
پیگیری رئیس جمهور دردستور کار قرار گرفت.

ما  بین  مشترکی  جلسه  می دهد:  ادامه  او 
حرم  متولیان  و  ورزش  وزارت  تهران(،  )شهرداری 
امام خمینی)ره( به ریاست معاونت اجرایی ریاست 
جمهوری برگزارشد، در این جلسه بحث جانمایی 
و امکان سنجی هایی که از سال های گذشته بود، 
مطرح شد. در شهرداری تهران مطالعه مهمی در 
فرهنگی، ورزشی شهرداری  توسعه فضای  شرکت 
تهران درباره جانمایی زمین هایی که امکان اجرای 
این  که  شده  انجام  داشتند  را  ورزشی  پروژه های 
گزارش برای استفاده ارائه شد. همچنین درخواست 
معاون اجرایی این بود که آیا شهرداری توان مشارکت 
در ساخت را دارد یا نه؟ چند نوع مشارکت مطرح 
آورده  و  بیاید  بیرون  از  سرمایه گذار  که  این  بود، 
شهرداری زمین باشد و... که سرانجام قرار بر این 
شد که شهرداری انواع سرمایه گذاری هایی که امکان 

آن وجود دارد را بررسی و به دولت ارسال کند.
از سوی  جلسه  دراین  کند:  می  اضافه  توکلیان 
متولی حرم حضرت امام)ره( - که آقای موسوی به 
نمایندگی ازآقای سیدحسن خمینی به جلسه آمده 
بود – گفته شد از سال های قبل هم در دولت آقای 
بسته  در  زمینی  روحانی  آقای  هم  و  نژاد  احمدی 
که  شده  طراحی  و  جانمایی  ورزشگاه  برای  بزرگی 
زمان بندی  با  می توانیم  بود  حالتی  آماده ترین  این 
کوتاه تری این پروژه را جلو ببریم برای همین این 
برای دولت در  زمان  زیرا  پیشنهاد پسندیده شد، 
با  می خواهند  و  است  مهم  ورزشگاه  این  ساخت 
سرعت بیشتری ساخته شود؛ چون مطالعات این 
زمین انجام شده بود هم متولیان حرم حضرت امام 
آمادگی داشتند و هم دو رئیس جمهور قبل به آنجا 
رفته و کار شروع شده بود اما به ثمر نرسیده بود 
همگی باعث شد این زمین در اولویت قرار بگیرد. 
یک زمان بندی مشخص شد که ظرف ۱۰ روز اگر 
زمین دیگری شرایط بهتری داشته باشد و از طرف 

وزارت ورزش یا هر نهاد دیگری پیشنهاد شد بررسی 
و جایگزین شود و اگر پیشنهادی نیامد همین زمین 
مبنا قرار گیرد. در این فرصت زمین های دیگری نیز 
پیشنهاد شد ولی به قطعات بزرگ تری نیاز بود و 
جانمایی و وسعت ۳۵۰ هکتاری که پیشنهاد اولیه 

بود، گزینه بهتری بود.
بحث  درخصوص  هشدارهایی  درخصوص  او 
هم  شده  داده  منطقه  این  زمین های  فرونشست 
توسط  حتماً  فرونشست  بحث  می دهد:  توضیح 
طراحان و مجریان این پروژه در نظر گرفته می شود، 
بسیاری از کشورها زلزله خیز هستند و محیط های 
بحران،  با  متناسب  سازه های  ولی  دارند؛  بحرانی 
فرونشست و زلزله قابل طراحی است و طراحان در 

طراحی ها این ها را در نظر می گیرند.
معاون شهردار تهران درخصوص این که چرا برای 
ساخت این ورزشگاه پیمانکار چینی انتخاب شده 
است هم توضیح می دهد: چندین ورزشگاه مدرن 
و به روز در قطر ساخته شده بود این تجربه در 
جلسه نقل شد و قرار شد شرکتی که این پروژه ها 
را انجام داده به سرعت پیدا شوند و مشخص شود 
آیا آمادگی دارد که در این حوزه فعال شود. وزارت 
ورزش به سرعت شرکت را پیدا کرد و با آن ها وارد 
مذاکره شد و همان شرکت مطالعاتش را شروع کرد. 
تا اینجای کار با این سرعت خوبی کار جلو رفته، هم 
زمین جانمایی شد و هم مشاور مشخص شده؛ اما 
اگر حالت بهتری پیدا شود که یک سرمایه گذار و 
زمین بهتری پیدا شود که با زمان کمتر و هزینه 
کمتری بتواند کار را جلو ببرد تعصبی روی پیمانکاران 

وجود ندارد.
قرار است به سرعت »برای مردم« یک ورزشگاه 
جدید احداث شود. امری که پنج، شش دهه پس 
از بازی های آسیایی تهران و احداث آخرین ورزشگاه 
مدرن پایتخت،متوقف مانده است . اما برای تحقق 
این آرزوی قدیمی اصلی ترین اصول نادیده گرفته 

می شود؟

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فراجا بر ضرورت اجتماعی کردن 
امر مبارزه با موادمخدر در جامعه تاکید کرد.

به گزارش ایسنا، سردار ایرج کاکاوند در آئین افتتاحیه نخستین 
با مواد  نمایشگاه یاریگران زندگی ضمن قدردانی از ستاد مبارزه 
مخدر ریاست جمهوری به منظور برپایی این نمایشگاه گفت: یکی 
از دغدغه های به حق مردم و مسئولان، قاچاق مواد مخدر، اعتیاد 
و مصرف روانگردان هاست که امروز به عنوان یکی از مباحث مهم 
جوامع بشری مطرح است؛ بدون تردید وضعیت خاص جغرافیایی 
و همجواری با بزرگ ترین تولید کننده مواد مخدر دنیا، موقعیت 

خطرناکی را برای روی آوردن به اعتیاد به وجود آورده است.
وی به تشریح جزئیات و اهداف برپایی نمایشگاه یاریگران زندگی 
پرداخت و خاطرنشان کرد: پیشگیری اولیه از اعتیاد در گروه های 
هدف از جمله خانواده و دانش آموزان و نیز آگاه سازی و اطلاع 
رسانی خانواده ها در برابر آسیب های اجتماعی و به ویژه اعتیاد و 

سوء مصرف موادمخدر از مهم ترین اهداف برگزاری این نمایشگاه 
است.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فراجا تصریح کرد: در صورتی 
در خصوص  مواد مخدر  به مصرف  گرایش  اولیه  مراحل  در  که 
آسیب های آن، فرد توجیه و از لغزش او پیشگیری شود، موثرتر 
خواهد بود و از هزینه های هنگفت که به جامعه تحمیل خواهد شد، 

ممانعت به عمل می آورد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به حضور پررنگ و فعال 
پلیس مبارزه با مواد مخدر در نمایشگاه فوق اشاره کرد و افزود: 
پلیس مبارزه با مواد مخدر فراجا در کنار اقدامات مقابله ای با قاچاق 
مواد مخدر، اجتماعی کردن امر مبارزه با مواد مخدر را به عنوان 
یکی از اولویت های ماموریتی دنبال می کند؛ بدون تردید حضور در 
چنین نمایشگاه هایی، تلنگری برای هوشیاری و آگاه سازی مردم 

جامعه در برابر پدیده شوم مواد مخدر را به دنبال دارد.

چرا چینی ها، چرا این همه عجله؟

ونشست وی زمینی با حاشیه های گسل و فر ساخت ورزشگاه ر
سخنگوی شورای شهر تهران گفت: »این که ساخت ورزشگاه جدید با سرعت و تکنولوژی روز دنیا باشد خوب است اما باید با محوریت معماری ایرانی و 

طراحان داخلی باشد.«

ورت اجتماعی کردن »مبارزه با موادمخدر« ضر

تجربه نشان داده 
ساخت و سازهای 

تکلیفی و 
دستوری و 

بدون مطالعه 
و بی توجه به 

آمایش و نیازهای 
سرزمینی حتی 

پس از اتمام و 
افتتاح، امکان 

بهره برداری بهینه 
و مطلوب از آن 

فراهم نشده 
است

سه  حدود  از  گفت:  تهران  خودروهای  فنی  معاینه  ستاد  عامل  مدیر 
میلیون دستگاه موتورسیکلتی که در حال حاضر در تهران مشمول گرفتن 
معاینه فنی هستند، متاسفانه در سال گذشته کمتر از ۵۰۰ دستگاه به ما 
مراجعه کردند و بنابر آمار اتحادیه معاینه فنی و سامانه سیمفا در کل 
این مراکز  کشور هم حدود ۸۰۰ دستگاه موتورسیکلت مراجعه کننده به 

بودند که تعداد خیلی اندکی است.
فنی  معاینه  وضعیت  درمورد  ایسنا،  با  گفت وگو  در  مالکی  شادی 
موتورسیکلت ها با تأکید بر اینکه حوزه موتورسیکلت ها حوزه ای است که 
در کلان شهرها وجود  که  هوایی  آلودگی  و وضعیت  به شرایط  توجه  با 
دارد باید مورد توجه قرار گیرد، افزود: برابر سیاهه انتشار سال ۱۳۹۶ که 
شهرداری تهران منتشر کرده، بابت سهم منابع مختلف در آلودگی هوا در 
کلانشهر تهران سهمی برای منابع متحرک قائل می شوند و سهم تولید 
آلاینده های گازی نزدیک به ۸۰ درصد عنوان می شود که از  این ۸۰ درصد 
سهم خودروهای سبک ۳۷ درصد و سهم موتورسیکلت ها ۲۱ درصد است.

وی گفت: در تولید ذرات معلق که یکی از عوامل آلودگی هوا در کلان 
شهرها است خودروهای دیزلی سهم قابل ملاحظه ای دارند و موتورسیکلت 

ها در اینجا یک سهم ۱۰ درصدی را به خود اختصاص می دهند.
از سه میلیون موتورسیکلت تهرانی ها تنها ۵۰۰ دستگاه به مراکز معاینه 

فنی مراجعه کردند
تردد  شهر  در  که  هایی  موتورسیکلت  از  بسیاری  اینکه  بیان  با  مالکی 

از  خیلی  نسبت  به  و  هستند  کاربراتوری  های  موتورسیکلت  می کنند، 
آلایندگی  دارای  می کنند  تردد  شهر  سطح  در  که  انژکتوری  خودروهای 
بیشتری هستند، افزود: به دلیل نحوه قرارگیری پلاک موتورسیکلت ها و 
امکان  است،  موتورسیکلت ها مخدوش  از  زیادی  تعداد  پلاک  که  این  یا 

شناسایی موتورسیکلت ها توسط دوربین های مکانیزه نیست.
پاک کلیه  قانون هوای  این که در ماده شش  تأکید کرد: علی رغم  وی 
وسایل نقلیه موتوری ملزم به گرفتن معاینه فنی هستند؛ یعنی صرفا به 
خودروهای سبک و سنگین اشاره نمی شود و موتورسیکلت ها هم در مقوله 
وسایل نقلیه موتوری که بایستی معاینه فنی دریافت کنند قرار می گیرند، 
اما میزان مراجعه موتورسیکلت ها به مراکز معاینه فنی را  شاهد نیستیم.

به گفته مالکی، در تهران شش مرکز در قالب ۱۱ خط معاینه فنی بابت 
موتورسیکلت ها را داریم، ولی از حدود سه میلیون دستگاه موتورسیکلتی 
که در حال حاضر در تهران مشمول گرفتن معاینه فنی هستند، متأسفانه 
در سال گذشته کمتر از ۵۰۰ دستگاه به ما مراجعه کردند و بنا بر آمار 
اتحادیه معاینه فنی و سامانه سیمفا در کل کشور هم حدود ۸۰۰ دستگاه 
اندکی  این مراکز بودند که تعداد خیلی  به  موتورسیکلت مراجعه کننده 
مراجعه  فنی  معاینه  بابت  ها  موتورسیکلت  بگوییم  توانیم  می  و  است 

نمی کنند.
لزوم اجرای طرح ساماندهی موتورسیکلت ها از منظر آلایندگی

در  اینکه  بیان  با  تهران  شهر  خودروهای  فنی  معاینه  ستاد  مدیرعامل 

جلساتی که با پلیس راهور داشتیم پیشنهادی به جهت سامان دهی تردد 
موتورسیکلت ارائه کردیم، گفت: بر اساس این پیشنهاد در گام اول یک 
سری از اولویت های ما در پایش وسیله نقلیه موتوری برای موتورسیکلت 
که  این  از  باشیم  داشته  مستند  داده  یک  بتوانیم  تا  می شود  لحاظ  ها 
وضعیت موتورسیکلت ها در حوزه معاینه فنی به چه صورت است؛ یعنی 
پلاک،  نبودن  یا  بودن  مخدوش  اخطار، وضعیت  های  چراغ  ترمز،  مثلا 
دودزا بودن یا نبودن و صداهای غیرمتعارف چک و رصد شود و در سال 
برای  فنی  معاینه  الزامات  تمام  که  این  به  تعمیم دهیم  را  این  آتی  های 

موتورسیکلت ها رعایت شود.
برای  تشویقی  های  بسته  توانیم  می  قطعا  اینکه  بیان  با  مالکی 
موتورسیکلت ها همچون خودروها در نظر بگیریم، افزود: تا زمانی که یکی 
از راهکارهای قطعی همچون نوسازی و جایگزینی موتورسیکلت های برقی 
به جای موتورسیکلت های فعلی را انجام دهند، می توانیم چنین بسته های 
پر  و  تردد  پر  که  موتورسیکلت هایی  بابت  مثلا  بگیریم؛  درنظر  تشویقی 
پیمایش هستند به ویژه در محدوده مناطق مرکزی، بتوانیم بر اساس این 
بسته های حمایتی و تشویقی موتورسیکلت ها را ملزم کنیم که به مراکز 
معاینه فنی مراجعه داشته باشند. در گام بعدی در خرید و فروش، نقل 
و انتقال سند، بیمه، کارت سوخت و موضوعاتی از این دست می توانیم 
موتورسیکلت ها را ملزم کنیم مثل وسایل نقلیه سبک و سنگین به مراکز 

معاینه فنی مراجعه داشته باشند.

مدیر عامل ستاد معاینه فنی خودروهای تهران عنوان کرد
از ۳ میلیون موتورسیکلت تهران تنها ۵۰۰ موتور برای معاینه فنی آمده اند


